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Den nye åstrækning i Gram under tilpasning ud fra de erfaringer man har fået i den tid Fauna-

passagen har løbet i det nye leje. 
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DN Haderslev 
 

 
 

 

Årsberetning 2022 

 
Bestyrelsens aktiviteter: 
Bestyrelsen holder møde en gang om måneden. I hele sommerhalvåret foregår bestyrelsesmø-

derne ude, idet vi tager rundt i kommunen – eller uden for kommunen og ser på emner, der 

har været behandlet i DN regi. Det giver et meget bedre grundlag at beslutte på, når vi har 

været ude og se det i virkeligheden.  

 

Sager DN- Haderslev har behandlet og indgivet kommentarer eller klage over: 

Der har været rigtig mange sager over DN’s bord til gennemsyn. De allerfleste med en fornuf-

tig afvejning i forhold til naturen. 

Det er dog sager, som vi mener, bør afprøves. DN har derfor valgt at indgive klage over nogle 

sager, som vi mener tilsidesætter den gældende lovgivning. Planklagenævnet (afgørelser efter 

Planloven) og Miljø og Fødevarenævnet (afgørelser efter bl.a. Naturbeskyttelsesloven) er den 

instans, som skal afgøre, om vi vurderer rigtigt i disse sager.  

 

De sager, hvor foreningen formodede, at reglerne ikke var overholdt og ønskede klagenævn-

enes vurdering drejer sig om: 

 
DN-Haderslev - Sager for året 2021/2022 
Siden sidste årsmøde i november 2021 har Haderslev-afdelingen haft følgende nye, afsluttede og uafslut-
tede anmeldelser og ankede sager, hvor afdelingen har anket, gjort indsigelse eller haft særlig interesse: 
 
Derudover har DN-Haderslev 
Gram Å – omløbsprojektet har medført, at ellesumpen (§3-område) ved indløbet til slotssøen 

tørrer ud. Kommunen er myndighed for §3. Naturstyrelsen er projektudførende. 

 

 

Aktiviteter hen over året: 
Oktober 2020: 

-Bestyrelsen konstituerede sig på første møde (30. oktober) efter årsmødet.  

Formand:                Bent Karlsson 

Næstformand:         Jørgen Clausen 

Bestyrelsesmedlem: Anders Holm 

Bestyrelsesmedlem: Jørn Sørensen 

Bestyrelsesmedlem: Claus Larsen 

Bestyrelsesmedlem: Søren Krab 

Suppleant:               Carsten Bisgaard   

 

Afdelingen har repræsentanter i følgende råd: 

Skovbrugerrådet: Jørn Sørensen 

Det Grønne kommunale råd: Bent Karlsson. 
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Aktiviteter i løbet af året: 

 

 

Årsmøde 2022 
DN-Haderslev - Sager for året 2021/2022 
 

Landzonesager (Planklagenævnet) 

Anke-dato Adresse Angående Afgørelsesdato i kla-
genævn 

Afgørelse 

     

2020-09-09 Rosenvænget 54,  
6541 Bevtoft 

Shelter ved Gelså 25. april 2022  Ændret til afslag 

2021-12-16 Dalgårdvej 59, 
6100 Haderslev 

Lade 24. maj 2022 Ændret til afslag 

2022-03-09 Hyrup Bygade 4, 
6100 Haderslev  

Maskinhal og læ-
skur 

01. juli 2022 Afslag til maskinhal 
Læskur stadfæstet 

2022-05-27 Vestermarksvej 1, 
6560 Sommersted 

Lade 400m2  Afventer afgørelse 

2022-08-19 Løntvej 17, 
 6100 Haderslev 

To boliger på i alt 
500m2 

 Ansøgning trukket 
tilbage og erstattet 
med procesafgø-
relse af 29. august 
2022 

2022-09-21 Løntvej 17, 
6100 Haderslev 

To boliger på i alt 
500m2. 
Procesafgørelse af 
29. august 2022 – 
byggeri kræver 
ikke landzonetilla-
delse 

 Afventer afgørelse 

Naturbeskyttelsessager (Miljø og Fødevareklagenævnet) 

2020-09-09 Rosenvænget 54,  
6541 Bevtoft 

Shelter ved Gelså 25. april 2022 Ændret til afslag 

2022-05-27 Matr. nr. 96 Flovt 
Øsby Menigheds-
råd 

Dige  Afventer afgørelse 

2022-09-14 Friplejehjem, Skal-
lebækvej 9, 6100 
Haderslev 

Beskyttet overdrev 
- erstatningsareal 

 Afventer afgørelse 

Fredede områder  

Anmeldt 
mm.dato 

Adresse Angående Afgørelsesdato/ sags-
status 

Afgørelse 

2014-06-16 Hærvejen 10b,  
6500 Vojens 
 

Byggeri mv. inden 
for fredning ved 
Stængelmose og 
Hærvejen 

Påbud af 23. december 
2015. Frist om fjernelse 
01. oktober 2016 blev 
ikke håndhævet. Kom-
munen afventede først 
ny ansøgning efter at 
ejer har tilkøbt areal. 
Forholdet bl.a. nævnt 
over for kommunens le-
delse ved julemødet 
2019 og på besigtigelser 
med Fredningsnævn og 
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igen skriftlig 11. maj 
2021. Kommunen har 
16. september 2021 op-
lyst, at der er frist for 
fjernelse den 15. no-
vember 2021. 
Sagsbehandler har ef-
terfølgende oplyst, at 
politianmeldelse var un-
der udarbejdelse. Hen-
vendelse til kommunen 
herom i løbet af 2022 er 
forblevet ubesvaret. I 
september 2022 skrift-
lig henvendelse til kom-
mune, borgmester, ud-
valgsformand fik et afvi-
sende svar.  

 

 

I Januar 2022: 

Ved friplejehjemmet ved det gamle sygehus har byggeriet overskredet grænsen til de 

fredede §3 områder. DN har været indbudt til et møde om dette. Ifølge kommunen  

har de ikke været opmærksomme på denne fredning, hvorfor der ikke har været 

nævnt noget om den i byggetilladelsen. 

Kommunen ønskede en forhandling om et erstatningsareal for det nu ødelagte  

§3-område. Vi bad kommunen om at tage kontakt til Ankenævnet, for at finde ud af, 

hvor meget der normalt skulle erstattes med. 

 

Kommunen har givet dispensation til plansiloer og udspredning af ensilagesaft ved 

Vedsted sø. Vedsted sø er en af de få næringsfattige søer vi har i DK. Lokalafdelingen 

er ikke ankeberettiget i miljøsager, hvorfor sagen blev sendt videre til sekretariatet i  

København. Os bekendt ankede sekretariatet ikke. 

 

Manglende vedligehold af området Stevning dam og Tørning kanalen frem til  

Christiansdal. Hen over sommeren har vi arbejdet på, at finde ud af hvilke muligheder, 

der var for restaurering af især Tørning kanalen. Lokalbefolkningen er positive for en 

restaurering. Desværre har det vist sig ikke at være tiden lige nu. Vi holder øje med 

om muligheden opstår på et senere tidspunkt.  

 

I Februar 

Formanden blev kontaktet af sekretariatet i København, fordi et medlem havde meldt 

sig ud med begrundelsen, at de aldrig hørte fra os. Formanden bad om oplysninger 

om vedkommende, for at kontakte vedkommende og høre lidt nærmere om det. 

Det viste sig så ikke muligt på grund af GDPR reglerne. De blokerer for overførsel af  

alle oplysninger om en person mellem forskellige afdelinger. 

 

Vi har haft henvendelser fra borgere om planer om tæt lavt byggeri i Starup. 

Og om forslag til klimasikring ved Hejsager strand – sommerhusområdet, hvor  

vedkommende mente, at projektet burde laves på en anden måde. Vedkommende fik 

vejledning om, hvilke muligheder der var for at påvirke. DN havde ingen mulighed for  

at anke, idet forslaget ikke berørte fredede eller beskyttede områder. 

 

I marts : 

I marts fremkom forslag til spildevandsplan for Bevtoft og Over Jerstal. Forslaget gik  

på at få spildevandet til Vojens for rensning og derefter tilbage over vandskellet til 

Gelså. Dette for ikke at belaste det østvendte vandsystem yderligere med spildevand. 

Det passer med tidligere skrivelse lokalafdelingen har sendt til kommunen, hvor vi  

pointerer, at spildevand skal følge den naturlige hydrologi. Og ikke pumpes på tværs 
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af vandskellet. 

Kommunen har igen givet dispensation til byggeri i landzone ud over gældende  

praksis. Det er især nedlagte landbrugsejendomme. 

 

I marts blev udsendt udkast til Natura 2000 plan. Det meste går i den retning DN  

Ønsker. 

 

I marts havde formand og næstformand for DN-Haderslev inviteret sig selv til  

kaffemøde med den nye borgmester og udvalgsformanden for  

Teknik og Klima – som afdelingen er blevet døbt om til. 

Mødet omhandlede: 

Generel snak om DN´s holdninger  

Generel snak om DN´s opfattelse af mangel på respekt fra kommunens side for di-

verse beskyttelses- og fredningslinjer.  

Generel snak om, hvor DN ser muligheder for synergieffekt mellem by og land og for-

bedrede forhold for naturen. Her kom vi ind på lokalplaner, småindustri, småindu-

stri/håndværker med boliger, storparceller for borgere der ønsker at være selvforsyn-

ende og lange tidshorisonter, så borgerne ved, hvad de kan regne med. Alt sammen 

tilrettelagt i lokalplanen på en måde der giver plads til naturen.  

Stengelmosesagaen og Faunapassagen i Gram og ødelæggelse af §3 områder, fordi 

vandstanden er for lav.  

Vindmøller/solcelleplaner. Byggegrunde og afklassificering af særlige værdifulde land-

skaber.  

Spildevandsrensning.  

Pamhule urørt skov Naturnationalpark  

Tørningkanalen restaurering af denne og muligheden for at skabe en turistattraktion 

med en fortælling af industrihistorie – og at alt det vi i dag betragter som natur i hele 

tunneldalen er menneskeskabt ved opstemninger af vand.  

Grønne råd – spørgsmål: Hvad vil kommunen med det grønne råd? Vi opfatter det 

ikke som et råd, men mere som et efterretningsudvalg, hvor medlemmerne bliver ori-

enteret.  

Mulighed for adskillelse af forskellige former for aktiviteter i bl. a. Pamhuleskoven, 

hvor mountainbikere skræmmer andre væk.  

Lokalplaner i stedet for konstante dispensationer og landzonetilladelser.  

 

Vores indtryk af mødet var positivt. De lyttede og spurgte ind til flere af punkterne.  

Få dage efter mødet blev der indkaldt til møde i Det Grønne Råd, hvor kommunen ville 

diskutere planer for forbedringer på det marine område – Måske første synlige bevis 

på at de lyttede. 

 

I marts blev holdt samrådsmøde i DN Sydjylland, hvor følgende emner blev berørt: 

Resultater af Samrådsspørgeskemaundersøgelsen. 26 ud af 98 havde svaret. 

Årsplan Klapning havneslam  

Mere plads til naturen  

Valg til samrådets formandskab (Birgitte Marcussen genvalgt)  

Foråret repræsentantskabsmøde  

Erfaringer fra afdelingerne 

Oplæg fra sekretariatet om nyt børnenetværk Oplæg om strategien (udleveret som bi-

lag)  

Genrejsning af DN Billund 

 

Sidste dag i marts henvendelse fra bekymret borger, der havde konstateret, at vandet 

var løbet ud af Tørningkanalen. Lokalafdelingen var orienteret om dette. Det drejede 

sig om reparation af risteanlægget ved elværket i Christiansdal. 

 

I april:  

Der har været afholdt møde om Marine projekter, som drejer sig om forbedring af  

havmiljøet i form af stenrev, udplantning af ålegræs og lignende. Kommunen har fået 

tildelt 20 millioner til dette.  

Vi deltager i projekt blomsterstriber sammen med Handelsskolen, Katedralskolen og 

Den tyske skole. 
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En shelter ved Bevtoft, som kommunen havde givet dispensation til, og som vi havde 

anket, er nu omstødt af ankenævnet. 

 

I maj: 

Vi modtog et politisk forslag til erstatningsjord for det ødelagte §3 område ved 

Friplejehjemmet. Vi har svaret, at det kan vi ikke tage stilling, fordi vi ikke kan se, hvad 

forslaget indeholder, og dermed ikke vurdere værdien i forhold til det ødelagte  

§3 område. 

Kommunen er blevet rykket for svar på problemerne med udtørring af §3 ellesumpen 

ved Faunapassagen i Gram  

og  

Den efterhånden meget gamle sag med ulovligt byggeri  

ved Stengelmosen. I Stengelmosensagen har Ankenævnet endda påbudt fjernelse af 

det ulovlige byggeri. 

 

I juni: 

Samrådsmøde blev afholdt på en lørdag, hvor turen gik til Trelde Næs ved Fredericia 

for at se på gennemførte fredninger af privat skov. Vi var repræsenteret ved et  

bestyrelsesmedlem 

Blomsterstriber ved skolerne lider under det meget tørre vejr. Spiring af de udsåede frø 

er under pres. 

Marine projekter er i gang. I Fredericia er man gået i gang med udlægning af stenrev. 

Vi har fået henvendelse fra borgere om fældning af træer på privat grund ved  

Christiansfeldvej. 

Vi har fået henvendelse om dalende vandkvalitet i området omkring Sandersvig. 

  

 

I juli holdes ferie 

 

 

I August: 

August måned blev en opfølgning på tidligere nævnte sager: 

Byggeri i §3 område ved det nye plejehjem 

Rykker på Faunapassagen i Gram 

Rykker på ”Stengelmosesagaen” Den efterhånden meget gamle sag om ulovligt byggeri 

Igen giver kommune dispensationer ud over almindelig praksis i landzone. 

Tørningkanalen. Vi har efterhånden lagt en del energi i forsøget på, at få restaureret  

den. 

Der er blevet søgt ISOBRO- midler til fortsættelse af blomsterstribeprojektet ved  

skolerne. Vi forventer at få 7.000 kroner. 

Årsmødedato fastsat. Og annonceret på DN-Haderslev hjemmeside. 

Bestyrelsen vil også i kommende valgperiode bestå af 6 personer. 

 

I September: 

Der har været afholdt stormøde om fjord og bælt på Månen. Indkaldelse med 1½ dags 

          Varsel. Vi havde et bestyrelsesmedlem med og fik efterfølgende mundtlig orientering 

          derfra. 

          Invitation til at deltage i et kystvandråd for Haderslev kommune. Også med meget 

kort varsel. Første møde afholdt som TEAM-møde. Materiale lovet udsendt til  

          gennemlæsning og vurdering. Det kom 6 timer før planlagte TEAM-møde, hvilket vi 

          klagede over. Hvis sådanne sager skal behandles seriøst, kræver det altså mere end 

          6 timer. Ikke ret mange kan bare sidde og vente på, at materiale dumper ind i  

          mailboksen. Det viste sig at SEGES er tovholder. De fremlagde et oplæg i form af en 

          køreplan til forbedring af vandkvaliteten i Haderslev fjord. Som i alle andre tilsvarende 

          projekter arbejdes der kun med kvælstof og fosforreduktion fra oplandet.  

          Vi – DN Haderslev spurgte ind til, hvor spildevand var blevet af i den sammenhæng?  

          Der findes så utroligt mange miljøfremmede stoffer i vores spildevand i dag.  

          Hvad betyder de? Hvad er cocktaileffekten. Svaret fra SEGES var meget tøvende.  

          Det var tydeligt, at den vinkel havde de overhovedet ikke tænkt i. Det endte med at 

          de besluttede, at arbejde videre udelukkende med kvælstof og fosfor som mulige  

          reguleringer på god økologisk kvalitet, som der stod i oplægget.  
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I Oktober: 

           Her må vi se, hvad der kommer op på oktober bestyrelsesmødet. 

 

 

 

Hjemmeside https://haderslev.dn.dk/  

Facebook https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforeningHaderslev/ 

 

 

https://haderslev.dn.dk/
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforeningHaderslev/

